



ISSN 1673-4254
CN 44-1627/R

Journal of Southern Medical University

南方医科大学学报

2020
Volume 40
Number 1



- 美国 PMC (PubMed Central) 源期刊
- 美国《医学索引》(PubMed) 源期刊
- 《中文核心期刊要目总览(2017年版)》收录期刊
- 中国科学引文数据库(CSCD)源期刊
- 中国百种杰出学术期刊

万方数据

南方医科大学学报

第 40 卷 第 1 期 2020 年 1 月

目 次

基础研究

- 1 基于动脉自旋标记与弥散加权成像的ASPECTS评分不匹配可以指导醒后卒中患者的机械取栓治疗
王冬梅,郝 鹏,王梦瑶,林镇洲,周 亮,范祖森,潘 越,张晓梅,潘速跃,姬 仲
- 6 高迁移率族蛋白B1在糖尿病伴牙周炎患者牙周组织中的表达及与肝脏脂代谢的关系
裴心佛,孟 姝,苟 册,杜 芹
- 13 miR-449a/b负反馈调节E2F1抑制胃癌细胞增殖
林爱琴,卜文婕,汪 萍,高继光,杨建课,丁飞雨,李铁臣
- 20 过表达白血病抑制因子增强子宫内膜癌细胞对化疗药物的耐受
阮晓红,钟媚共,刘婉敏,刘琼茹,陆文洁,郑 焱,张 鑫
- 27 重组甲硫氨酸酶调控PI3K/Akt/Glut-1通路抑制有氧糖酵解促进胃癌细胞凋亡
周立强,李世豪,刘 力,周 祺,袁宜武,辛 林
- 34 STAT2在卵巢癌中表达升高并与卵巢癌患者生存不良有关
陈 莹,黄静莹,吕育纯
- 42 MiR-671-3p靶向DEPTOR而抑制乳腺癌细胞的增殖与侵袭
夏 巍,龚德贵,秦晓平,蔡 茁
- 56 抑郁倾向 *Itpr*^{-/-}小鼠海马3D-ASL灌注成像改变
曾善美,刘 恺,张竞予,吴玉兰,徐一华,孙学刚,文 戈
- 61 miR-145-5p靶向双特异性磷酸酶6对人子宫内膜癌增殖、迁移、侵袭与凋亡的影响
门颖超,张 蕾,艾 浩
- 67 白脂素包涵体表达纯化及其功能评价
韦雪静,敖青青,孟 玲,徐怡璐,陆彩玲,唐 深,王新航,李习艺
- 79 miR-34a-5p通过调控CDK6表达和PI3K/AKT信号通路调节滋养层细胞的增殖、浸润和凋亡
李 勤,许娟秀
- 87 NLRP1炎症体在糖尿病大鼠心肌组织内的表达
戎 李,孙 硕,朱飞宇,赵 懿,高 琴,张 恒,唐 碧,王洪巨,康品方
- 93 青蒿琥酯对哮喘小鼠嗜酸性粒细胞凋亡和Fas、Bcl-2基因蛋白表达的影响
王瑞茵,林江涛,王静茹,李春晓
- 104 基质金属蛋白酶-1、金属蛋白酶组织抑制因子-1在老年肌少症大鼠中的表达及意义
朱师宇,吕安康,赵宇星,蒲 蝶,廖芷吟,孙 悦,陈金梁,肖 谦
- 110 环磷酸胺对铁过载小鼠骨髓造血干细胞的影响
徐艳军,易甜甜,徐肖肖,裴夫瑜,何岳林,吴学东
- 118 白芍总苷抑制小鼠T淋巴细胞体外增殖促进活化诱导细胞死亡
熊传锋,齐杰莹,邓 蓉,谢丽芬,李长征,聂晓莉

临床研究

- 49 肿块型活动性肺结核的¹⁸F-FDG PET/CT影像表现及其与肺癌的鉴别
古嘉媚,任云燕,陈小慧,蒋燕萍,周文兰,王丽娟,韩彦江,王巧愚,吴湖炳
- 73 染色体多态性是体外受精胚胎多核形成的重要相关因素
陈志恒,杨丽,易翠卿,刘俊,孙玲
- 99 维生素D受体与MCP-1在系统性红斑狼疮患者中的表达及意义
黄雨茜,张浩,张双,孙剑

睡眠医学

- 125 快速眼动睡眠行为障碍患者大脑结构网络特性的改变
张蕊蕊,李中林,白莹莹,许鹏飞,张杰文,张红菊
- 131 持续性姿势-知觉性头晕患者睡眠障碍与认知功能障碍
梅俊华,张琦,龚雪,徐金梅,潘宋斌,潘晓峰,王俊力,刘敏珍,陈国华
- 137 大学生应对方式与失眠的关系:反刍思维的中介效应
余佳,刘可智,刘帅
- 142 网络化认知行为治疗在失眠障碍中的应用和研究进展
杨璐璐,康尹之,张菀凌,张斌

封面图片:糖尿病状态下,牙周组织出现严重破坏,炎症因子表达升高。同时,肝脏多项代谢指标出现显著异常,肝脏功能损伤, HMGB1/RAGE信号轴是糖尿病伴发牙周炎的重要炎症通路中的一环(裴心佛,四川大学华西口腔医院牙周科,正文见本期6~12页)。

主 编:陈敏生

编辑部主任:陈望忠

本期责任编辑:孙昌朋

英文责任编辑:宋建武

本期技术编辑:林立华

本期责任校对:吴锦雅 经媛 余诗诗 林萍

本期责任编辑:王均 刘红艳

期刊基本参数:CN 44-1627/R*1981*m*A4*120*zh+en*P*¥ 10:00*1500*23*2020-01

出版日期:2020-01-20

NANFANG YIKE DAXUE XUEBAO

Journal of Southern Medical University

Volume 40 Number 1 January 2020

Contents

Basic Research

- 1 Mismatch of ASPECTS based on arterial spin labeling and diffusion-weighted imaging as an indicator for mechanical thrombectomy in patients with wake-up stroke
WANG Dongmei, HAO Peng, WANG Mengyao, LIN Zhenzhou, ZHOU Liang, FAN Zusen, PAN Yue, ZHANG Xiaomei, PAN Suyue, JI Zhong
- 6 Expression of high mobility group protein B1 in periodontal tissues and its association with hepatic lipid metabolism in diabetic rats with periodontitis
PEI Xin, MENG Shu, GOU Ce, DU Qin
- 13 miR-449a/b negatively regulates E2F1 to suppress proliferation of gastric cancer cells
LIN Aiqin, BU Wenjie, WANG Ping, GAO Jiguang, YANG Jianke, DING Feiyu, LI Tiechen
- 20 Overexpression of leukemia inhibitory factor enhances chemotherapy tolerance of endometrial cancer cells *in vitro*
RUAN Xiaohong, ZHONG Meigong, LIU Wanmin, LIU Qiongru, LU Wenjie, ZHENG Yan, ZHANG Xin
- 27 Recombinant methioninase regulates PI3K/Akt/Glut-1 pathway and inhibits aerobic glycolysis to promote apoptosis of gastric cancer cells
ZHOU Liqiang, LI Shihao, LIU Li, ZHOU Qi, YUAN Yiwu, XIN Lin
- 34 High expression of STAT2 in ovarian cancer and its effect on metastasis of ovarian cancer cells
CHEN Xuan, HUANG Jingying, LÜ Yuchun
- 42 MicroRNA-671-3p suppresses proliferation and invasion of breast cancer cells by targeting DEPTOR
XIA Wei, GONG Degui, QIN Xiaoping, CAI Zhuo
- 56 Changes in three-dimensional arterial spin labeling perfusion imaging of the hippocampus in depressive *Itpr2^{-/-}* mice
ZENG Shanmei, LIU Kai, ZHANG Jingyu, WU Yulan, XU Yihua, SUN Xuegang, WEN Ge
- 61 MicroRNA-145-5p over-expression suppresses proliferation, migration and invasion and promotes apoptosis of human endometrial cancer cells by targeting dual specific phosphatase 6
MEN Yingchao, ZHANG Lei, AI Hao
- 67 Expression, purification and functional assessment of asprosin inclusion body
WEI Xuejing, AO Qingqing, MENG Ling, XU Yilu, LU Cailing, TANG Shen, WANG Xinhang, LI Xiyi
- 79 miR-34a-5p regulates viability, invasion and apoptosis of placental trophoblastic cells *via* modulating CDK6 and PI3K/AKT pathway
LI Qin, XU Juanxiu
- 87 Expression of NLRP1 inflammasomes in myocardial tissue of diabetic rats
RONG Li, SUN Shuo, ZHU Feiyu, ZHAO Yi, GAO Qin, ZHANG Heng, TANG Bi, WANG Hongju, KANG Pinfang
- 93 Effects of artesunate on eosinophil apoptosis and expressions of Fas and Bcl-2 proteins in asthmatic mice
WANG Ruiyin, LIN Jiangtao, WANG Jingru, LI Chunxiao
- 104 Expressions of matrix metalloproteinase-1 and tissue inhibitor of metalloproteinases 1 in skeletal muscles of aged rats with sarcopenia
ZHU Shiyu, LÜ Ankang, ZHAO Yuxing, PU Die, LIAO Zhiyin, SUN Yue, CHEN Jinliang, XIAO Qian
- 110 Effect of cyclophosphamide on hematopoietic stem cells in mice with iron overload
XU Yanjun, YI Tiantian, XU Xiaoxiao, PEI Fuyu, HE Yuelin, WU Xuedong

- 118 Total glucosides of paeony inhibits proliferation and promotes activation-induced cell death of mouse T cells *in vitro*
XIONG Chuanfeng, QI Jieying, DENG Rong, XIE Lifen, LI Changzhang, NIE Xiaoli

Clinical Research

- 49 ¹⁸F-FDG PET/CT manifestations of massive type active pulmonary tuberculosis and its differentiation from lung cancer
GU Jiamei, REN Yunyan, CHEN Xiaohui, JIANG Yanping, ZHOU Wenlan, WANG Lijuan, HAN Yanjiang, WANG Qiaoyu, WU Hubing
- 73 Chromosomal polymorphisms are associated with blastomere multinucleation in IVF/ICSI cycles
CHEN Zhiheng, YANG Li, YI Cuiqing, LIU Jun, SUN Ling
- 99 Vitamin D receptor and monocyte chemoattractant protein-1 expressions in peripheral blood mononuclear cells in patients with systemic lupus erythematosus
HUANG Yuxi, ZHANG Hao, ZHANG Shuang, SUN Jian

Sleep Medicine

- 125 Changes of brain structural network properties in patients with rapid eye movement sleep behavior disorder
ZHANG Ruirui, LI Zhonglin, BAI Yingying, XU Pengfei, ZHANG Jiewen, ZHANG Hongju
- 131 Sleep disturbance and cognitive dysfunction in patients with persistent postural and perceptual dizziness
MEI Juhua, ZHANG Qi, GONG Xue, XU Jinmei, PAN Songbin, PAN Xiaofeng, WANG Junli, LIU Minzhen, CHEN Guohua
- 137 Relationship between coping style and insomnia in college students: the mediating effect of rumination
YU Jia, LIU Kezhi, LIU Shuai
- 142 Application and research progress of internet-based cognitive behavioral therapy for insomnia disorder
YANG Lulu, KANG Yinzi, ZHANG Wanling, ZHANG Bin

Cover image: Diabetes mellitus, while inducing significant aberrance in the metabolic indexes of the liver and impairment of the liver functions, causes severe damage and increases the expressions of inflammatory factors in the periodontal tissue. The HMGB1/RAGE signal axis is an important inflammatory pathway associated with periodontitis in diabetes. Provided by PEI Xinfo, Department of Periodontics, West China Hospital of Stomatology, Sichuan University. See the full-text article on page 6-12 in this issue.

Editor-in-Chief: CHEN Minsheng

Editorial Director: CHEN Wangzhong

Executive Editor: SUN Changpeng

English Editor: SONG Jianwu

Executive Technical Editor: LIN Lihua

Executive Proofreaders: WU Jinya JING Yuan YU Shishi LIN Ping

Photo Editor: WANG Jun LIU Hongyan

Publication Date: 2020-01-20